

## **Summary**

The master thesis *The Langue d'oc in the Scholarly Discourse Before and After The Great French Revolution* considers the image of the Occitan language in the lexico-graphical and grammatico-graphical works that have been written between the beginning of the 18<sup>th</sup> and the mid-19<sup>th</sup> century. During this epoch, in the framework of a diglossic model, the language in question had been suffering a status of a dominated language. At the same time, however, it had awakened an interest of many scholars whose motivations for their studies ranged from a will to contribute to a proliferation of Francization to an effort to save the Occitan language and restore its own dignity. It is precisely this motivation, as well as the denominations which our authors had given to the language in question and also their strategies for its valorization or devalorization, that this text engages with. The socio-linguistic situation in the Pays d'Oc and the impact of The French Revolution and of its linguistic politics on the presence and the representation of the Occitan are also being examined. These phenomena are studied in the framework of a theory of the formation of nations by Miroslav Hroch as the phase A of the Occitan movement which had remained, at least during this phase, a purely cultural phenomenon, that is to say a movement whose partakers pursued different goals without ever uniting themselves or formulating a political program of their own.

## **Keywords:**

Langue d'Oc, Southern France, regionalism, lexicographers, the grammarians, identity, discourse of scholars in the 18<sup>th</sup> century, discourse of scholars in the 19<sup>th</sup> century, the formation of nations

## **Résumé**

Le mémoire de maîtrise *La langue d'oc dans le discours des savants avant et après la Révolution* porte sur l'image de l'occitan dans les ouvrages lexicographiques et grammaticographiques rédigés entre le début du XVIII<sup>e</sup> et la moitié du XIX<sup>e</sup> siècle. A cette époque, cette langue a dû subir le statut de la langue dominée existant dans le cadre diglossique. En même temps, elle a suscité l'attention de nombreux savants dont les motivations pour son étude s'étendaient de la volonté de faire progresser la francisation jusqu'à l'effort de sauver l'occitan et de lui rendre sa dignité. C'est sur ces motivations que notre texte s'interroge, ainsi que sur les dénominations que nos auteurs ont donné à la langue étudiée et sur leurs stratégies de sa valorisation – ou de sa dévalorisation. Nous examinons aussi la situation sociolinguistique au Pays d'Oc à l'époque concernée et l'impact de la Révolution française et de ses politiques linguistiques sur la présence et aussi sur la représentation de l'occitan. Ces phénomènes sont étudiés dans le cadre de la théorie de la formation des nations de Miroslav Hroch, en tant que phase A du mouvement occitan qui est resté, au moins dans cette phase, phénomène purement culturel, dont les acteurs suivaient de différents buts, sans pourtant s'unifier et sans formuler le programme politique.

## **Les mots-clés :**

langue d'oc, diglossie, Midi de la France, régionalisme, lexicographes, grammairiens, identité, discours des savants du XVIII<sup>e</sup> siècle, discours des savants du XIX<sup>e</sup> siècle, la formation des nations